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آينه براي عارف منتظري عزيز 
است. سرنوش�ت او به شكل 
غريبي به آينه گره خورده؛ اما 
نه همچون نارسيس در اساطير 
يونان كه با ديدن چهره اش در 
بركه ش�يفته خود شد. آينه 
براي عارف منتظري ارتباطي 
به نارسيس و بركه يوناني و حديث خودشيفتگي 
و جداافتادگي ندارد .واجد خوانش�ي ديگر است؛ 
وس�يله اي براي انعكاس تصوير نيست؛ نه تصوير 
خودِ او و نه تصويرِ ديگري. آنچه براي اين هنرمند 
در اولين نمايشگاه وي با عنوان »آينه« اهميت دارد، 
پشت آينه اس�ت و اين نگره كه در نمايشگاهش 
در گال�ري هل�ر آن را در قالب ش�ماري چيدمان 
صورت بندي كرده است: براي درست ديدنِ آينه، 
بايد از پشت به آن نگريست؛ سطح ماتِ رنگ  شده.
غروب يكي از روزهاي تفتي�ده و پر تب و تابِ تير 
ماه 1400 به ديدار اين هنرمند رفتم تا از آينه و رمز 
و راز آن بگويد.آينه اي زنگار گرفته كه انگار افقي 

به آينده باز مي كند و از بذر اميد سخن مي گويد.

    آثار شما در مقايسه با آثار نوسنت گراياني چون 
منير فرمانفرماييان -كه در مرز ميان اش�كال 
منظم و ريتميك هنرهاي س�نتي از يك س�و و 
رويكردهاي انتزاعي مدرنيستي از سوي ديگر 
ايستاده اند-بيشتر به انتزاع گرايش دارند؛ هر 
چند وجه ش�باهت اين آثار با تجربه هاي اندك 
شمار هنرمندان گذشته، كاربرد ماده آينه است. 
با اين حال دوري از رويكرد تزييني در كار ش�ما 
به عنوان وجه تمايز اين كارها تلقي مي ش�ود. 
مايلم در ابتدا بدانم م�اده آينه در كنش هنري 
شما چگونه تعريف و در واقع بازتعريف مي شود؟

من 15 ساله بودم كه مادر و پدرم متاركه كردند. يك روز 
كه از مدرسه به خانه مي آمدم، متوجه شدم كه خانه خيلي 
خلوت تر شده است. هر كدام يك بخش از وسايل را براي 
خودشان برده بودند و بخشي هم در خانه مانده بود. پدرم 
آن اوايل روزهاي زيادي را پيش ما بودند روزهايي هم در 
خانه اي ك��ه خريده بودند، اقامت داش��تند. مادرم پيش 
مادربزرگ و پدربزرگم بود. خانه اي كه من در آن س��اكن 
بودم در مزرداران بود. خانه پدرم در بلوار اشرفي اصفهاني و 
خانه مادرم گيشا. آن روز رفتم خانه را گشتم و ديدم خيلي از 
وسايل در خانه نيست. آخرين جايي كه سر زدم اتاق خواب 
مادر و پدرم بود. درِ كمدها را باز كردم، ديدم همه لباس ها را 
برده اند. تختخواب سر جايش بود و ميز آرايش مادرم با يك 
آينه و كشوهايش. درِ كشوها را باز كردم و ديدم خالي است. 
15 سالم بود و قد و قواره ام كوچك تر. ناخودآگاه نشستم 
روي صندلي جلوي ميز آرايش و خودم را ش��بيه مادرم 
كردم. نمي دانم احساسم را چطور به شما منتقل كنم. بعد 
از 5 الي 10 دقيقه آنقدر همذات پنداري براي من جلوي 
آينه قوي بود كه ديگر به طور كامل در تخيلم تبديل شده 
بودم به سهيلا، مادرم و عارف رفته بود پشتِ آينه و سهيلا 
با عارف گفت وگو مي كرد. گفت وگو درباره مسائل روزمره؛ 
چرا اينقدر اسكيت بازي مي كني؟ كي غذايت را مي خوري؟ 
مشق هايت را كي مي نويسي؟ من ديگر حوصله ندارم از 
مدرسه ات اينقدر زنگ بزنند، پاشو برو دنبال كارت، شب 
مي خواهيم يك سري به مادربزرگ و پدربزرگ بزنيم. اگر 
درس هايت را تمام نكني تو را نمي بريم. من هم از پشت آينه 
با ايشان حرف مي زدم. اين آينه در واقع جاي خالي مادرم 
را تا حد زيادي پر كرد. موضوع اينجا تمام نمي ش��ود. من 
مثل دوستانم چندين و چند تا از اين اكشن من )باربي هاي 
پسرانه( داشتم و يكي دو تا ماشين؛ ياد گرفته بودم چطور 
با آينه هاي داخل خانه اين دو، سه تا ماشينم را تبديل كنم 
به يك پاركينگ و آن دو، س��ه تا اسباب بازي سربازم را به 
يك لشكر سرباز. آينه براي من از همان زمان خيلي عزيز 
بود؛ به خاطر اينكه چيزهايي را كه نداشتم به من مي داد. 
آينه يك سطح منعكس كننده تصوير است؛ ولي من با آن 
بازي مي ساختم و جاهاي خالي آد م هاي عزيز زندگي ام را 
پر مي كردم. براي من فراتر از يك سطح منعكس كننده 
بود. يادم است در شهربازي خيابان سئول من فقط و فقط 
به عشق ديدن يك هزار تو به آنجا مي رفتم كه تمام درون 
آن آينه بود و از يك در واردش مي شديد و از درِ ديگر خارج. 
آنقدر وارد اين هزار تو شده بودم كه ياد گرفته بودم در عرض 
چند ثانيه راه خروجش را پيدا كنم. ولي آن وس��ط آنقدر 
دوست داشتم خودم را در تكثر تصويرها گم كنم و در وهم 
و خيال غرق ش��وم كه خود من آنجا چندين و چند بازي 
ديگر براي خودم مي ساختم و طولاني تر از همه در آن اتاقِ 
هزار تو مي ماندم. گاهي از پدرم خواهش مي كردم جاهاي 
ديگر را بگردد و مثلا نيم ساعت ديگر دنبالم بيايد. همين 
طور جلوتر رفتم تا اينكه وارد دانشكده معماري شدم. ورود 
به دانشگاه هم به اين شكل بود كه من سال سوم دبيرستان 
ترك تحصيل كردم. پيش ناظم مدرسه مان رفتم و گفتم 
ما با هم يك معامله اي بكنيم. شما جواب سوال ها را به من 
بده تا ديپلمم را بگيرم، من هم به جايش در مغازه تان كار 
مي كنم. ايشان يك مغازه ويديوكلوپ داشت. من كارم را 
در واقع از كارگري صفر شروع كردم. ويديوكلوپ را جارو 
مي زدم، مغازه را گردگيري مي كردم، فيلم ها را ژانر بندي 
مي كردم تا اينكه جلوتر كه رفتيم به ايشان پيشنهاد دادم 
كه كارت تلفن و اينترنت بياورد تا آنها را بفروشيم. بخش 
زيادي از بازار محله را از طريق همين مغازه كوچك زيرپله 
تامين مي كردم. ايش��ان كم كم وقتي ديد من خوب كار 
مي كنم به من حقوق هم داد. كارم اين بود كه كلاس زبان 
مي رفتم ودر اين مغازه كار مي كردم و كلاس هاي مدرسه 
را هم پشت سر مي گذاشتم تا اينكه كنكور فرا رسيد. سال 
اول قبول نشدم؛ ولي سال بعد در رشته كارداني معماري 
دانشگاه آزاد در شوش��تر قبول شدم. معماري را انتخاب 
كردم؛ چون از بچگي رياضي ام ضعيف بود، اما به هندسه 
خيلي علاقه داشتم. از همان موقع تصميم گرفتم خودم 
را به جاي بهتري برسانم. دوست داشتم در دانشگاه تهران 
درس بخوانم ولي قبول نش��ده بودم. مدتي بعد به دفتر 
گروه سر زدم و فهميدم مي توانم دانشجوي مهمان بشوم. 
مدتي بعد توانستم در شهرستان نور در شمال دانشجوي 
مهمان شوم. همزمان در مركز معماري ايران در تهران كه 
كلاس هاي كمك آموزشي برگزار مي كرد، ثبت نام كردم. 

تجسمي

گفت وگو با عارف منتظري به مناسبت نمايشگاهش در گالري » ليلا هلر-دوبي«

براي  درست  ديدنِ آينه، بايد  از  پشت به  آن  نگريست

پرويز براتي

برنامه ريزي كردم تا نصف هفته در ش��مال باشم و نصف 
هفته را در اين كلاس ها بگذرانم. س��ه تا كلاس ثبت نام 
كردم: ماكت سازي، اتوكد و طراحي دستي )اسكچ( . ديدم 
دو نفر از كساني كه در اين كلاس ها حضور دارند، بچه هاي 
دانشگاه تهران هستند. با آنها دوس��ت شدم. يك روز به 
دوستم گفتم من يك آرزو دارم مي تواني برآورده كني؟ 
من مي خواهم دانشگاه تهران را ببينم! او هم همان لحظه 
كارت كتابخانه اش را درآورد و عكس خودش را كند و گفت 
بيا، عكس خودت را بزن روي كارت و از در خيابان شانزده 
آذر يا خيابان قدس بيا داخل! خلاصه يك روز از درِ خيابان 
شانزده آذر، وارد دانشگاه تهران شدم و با استادها صحبت 
كردم، گفتم من دانشجوي اينجا نيستم و دزدكي مي آيم 
داخل، به من اين فرصت را بدهيد از محيط دانشگاه استفاده 
كنم. به من نه نگفتند؛ ولي گفتند اولويت با دانشجويانِ 
خودمان اس��ت. خواهش كردم اسمم را بنويسند. اسمم 
را آخر ليست نوشتند، چون مي دانستند من دانشجوي 
جاي ديگري هستم من را بيشتر در دفترشان پذيرا بودند 
و همين باعث شد با استادان صميمي تر هم بشوم. در اين 
گيرودار من ماكت س��ازي را هم ياد گرفته بودم. اتفاقي 
افتاد كه در ظاهر ناراحت كنن��ده بود، اما من آن را به فال 
نيك گرفتم. شايد اين جمله كليشه اي را بپرسيد كه اگر 
برگردي به گذشته چكار مي كني؟ من مي گويم عين به 
عين و سكانس به سكانس زندگي ام را كه تجربه كردم باز 
هم تجربه مي كنم؛ با همه سختي هايش، چون همه اين 
اتفاق ها بايد مي افتاد. من مي گويم هر انس��اني بايد يك 
ناجي در زندگي اش داش��ته باشد تا در هر نقطه از مسير 
سفر زندگي با آن ناجي در مقصد باشد كه ناجي من هدفم 
بوده و خواهد بود. همين الان اگر من از دنيا بروم با رضايت 
كامل مي روم؛ چون تا همين الان به هر چه مي خواستم و 
حتي بيشتر از آنچه  خواسته ام، رسيده ام. ماجرا از اين قرار 
بود كه چند نفر از دانشجويان به حراست مراجعه كردند و 
خبر دادند كه من دانشجوي دانشگاه تهران نيستم و از فضا 
استفاده مي كنم. من آن چند دانشجو را شناسايي كردم 
و پيش ش��ان رفتم و عين جمله اي كه به هر سه نفرشان 
گفتم، اين بود كه شما طراحي واسكيس تان خوب است 
مال من افتضاح است؛ 3D و رندرنينگ تان خوب است، 
مال من افتضاح است؛ مباني نظري تان خوب است، مال 
من معمولي است؛ ولي ماكت هاي شما افتضاح است مال 
من خيلي قوي! خواهش مي كنم ديگر به حراست درباره 
من چيزي نگوييد در عوض من هم ماكت هاي تان را مجاني 
مي سازم! آنها  هم استقبال كردند. خب حالا من به سه نفر 
قول ساخت ماكت داده بودم پول از كجا مي آوردم تا براي 
ساخت ماكت، مقواي كانسون و فابريانو بخرم؟ يك روز رفته 
بودم به راديولوژي براي عكاسي از مچ پايم كه يك سري 
جعبه هاي فيلم راديولوژي فوجي و آگفا و يك برند ژاپني 
ديگر را آنجا ديدم و بين آنها  يك سري مقواي سفيدِ گرم بالا 
هم بود كه حائل بين فيلم هاي راديولوژي بود. از متصدي 
آنجا پرسيدم اين جعبه ها فروشي است؟ گفت نه، اينها را 
دور مي ريزيم. گفتم مي شود براي من نگه داريد؟ گفت آره! 
همان روز به سه راديولوژي ديگر سر زدم و سپردم كه اين 
جعبه و مقواها را برايم كنار بگذارند. جمعه ها مي رفتم آنها 
را جمع مي كردم و مي آوردم و با كاتر لوگوها و متون روي 
آنها را جدا مي كردم و با قسمت هاي قابل استفاده از مقواها 
براي يكي از آن سه نفر ماكت سبز، براي يكي ديگر ماكت 
قرمز و براي نفر سوم ماكت ارغواني؛ براي خودم هم از آن 

مقواهاي حائل، ماكت سفيد مي ساختم.
گاهي هم به پامنار مي رفتم و دورريزِ ورق هاي ضخامت 
پايين دو دهم و س��ه دهمِ برنز، برنج، مس و آلومينيوم را 
مي خريدم و با چسب، ماكت را كاور فلزي مي كردم. اين شد 
كه ماكت هاي من خيلي طرفدار پيدا كرد در دانشگاه تهران. 
آن سه نفر با من دوست شدند و من دستم در ماكت ساختن 
خيلي س��ريع ش��ده بود. بعد ديدم چرا از اين كار پول در 
نياورم؟ اول بنا داشتم فقط ماكت پايان  ترم بسازم؛ بعد ديدم 
مشتري زياد شده، گفتم فقط ماكت پايان نامه كارشناسي 
را مي سازم؛ باز مشتري زياد شد گفتم فقط ماكت پايان نامه 
كارشناسي ارشد مي سازم. در همين گيرودار با تعدادي 
از بچه هاي تلاشگر كارشناسي ارشد دوست شدم كه در 
مسابقات معماري شركت مي كردند. من هم وارد تيم آنها 
ش��دم تا هم در كار طراحي باشم و هم ماكت هاي شان را 
بسازم. اين شد كه در ظرف آن دو سال، پرتفوليوي قوي اي 
در دانشگاه تهران جمع آوري كردم. درواقع يك ترم شوشتر 
بودم؛ دو ترم نور؛ دو ترم هم دانشگاه آزاد قزوين و بعد براي 
كارداني به كارشناسي كنكور دادم و اين مقطع تحصيلي 
را با معدل ممتاز در دانشگاه علامه محدث نوري به اتمام 
رساندم ولي از ترم دوم كارداني تا انتهاي مقطع كارشناسي 
هر ترم انتخاب واحد خيالي در دانشگاه تهران مي كردم كه 
س��ه روزِ هفته ام را در آنجا سپري مي كردم و در واقع من 
فارغ التحصيل دانشكده هنرهاي زيباي دانشگاه تهران 
هستم و تمام دوستان اصلي دوران دانشجويي ام بچه هاي 
دانشگاه تهران هس��تند. خلاصه مي توانم بگويم اولين 
فارغ التحصيل بدون مدرك دانشگاه تهران هستم. يك 
آقايي پروژه دانش��جويي انجام مي داد براي دانشگاه آزاد 
دوبي كه به من پيشنهاد ساخت ماكت داد. آن زمان براي 
هر ماكت بين 300 تا 600 هزار تومان مي گرفتم. ايشان 
گفت براي هر ماكت به تو 6 تا 8 هزار درهم مي دهم كه اين 
مبلغ 10 برابر دستمزد هاي قبلي من بود ولي براي كس 
ديگري كار نكن. قبول كردم. از آن روز تا امروز من هميشه 
كارهايم صادر ش��ده است و ديگر هيچ وقت كاري را كه با 
دست س��اخته ام بازارش در ايران نبوده است. مدتي بعد 
محسن مصطفوي، رييس مدرسه معماري هاروارد شد و 
نشيد نبيان آنجا درسش تمام  شده بود و تدريس مي كرد. 
تصميم گرفتم تحصيلاتم را در هاروارد ادامه دهم. يك روز 
ديدم روي تابلوي اعلانات دانشگاه تهران زده اند كه مدرسه 
معماري AA لندن يك دوره تابستانه گذاشته و شهريه اش 
هم 500 پوند است. پيش خود گفتم حالا اولويتم نيست 
و سال بعد ثبت نام مي كنم. چند روز بعد ديدم كنار همان 
پوستر يك اعلاميه زده اند كه مي خواهيم براي جذب كمك 
استاد مصاحبه كنيم. چند نفري براي مصاحبه شركت 
كردند كه از بين آنها من و مهراد مهنيا كه بعد از اين دوره از 
بهترين دوستانم شد، قبول شديم. همه  چيز مهيا بود تا من 
براي ادامه تحصيل از ايران بروم تا اينكه يكي از دوستانم به 
من گفت خانم منير فرمانفرماييان را مي شناسي؟ آن موقع 
 Third منير تازه  وارد بازار هنر دوبي شده بود و با گالري
Line همكاري مي كرد. گفتم بله. گفت بايد يك كاري 
برايش طراحي كني و بسازي ولي مي خواهيم سه بعدي 
باشد. من اين كار را ساختم و عاشق رفتار منير شدم؛ نشان 
به آن نش��ان كه همكاري در طراحي و ساخت يك اثر به 
حدود 70 اثر انجاميد و پنج سال از زندگي من به همكاري 
با ايشان گذش��ت. مدتي بعد موسسه ماه مهر يك آگهي 
براي كلاس هاي استاد پرويز تناولي با عنوان معاصر سازي 

اسطوره منتش��ر كرد. آنجا مصاحبه كردم و قبول شدم و 
چندين ماه در آن كلاس ها كار كردم. روز آخر آقاي تناولي 
گفت از همه خيلي راضي بودم ول��ي عارف خيلي كار را 
جدي گرفت. اين را كه ش��نيدم خيلي لذت بردم. بعد با 

ايشان صحبت كردم و نزد ايشان در استوديوشان رفتم.
    اينجا گويا شما از معماري به كل تغيير جهت داديد 

به سمت طراحي مجسمه؟
نه، آن زمان كه نزد منير كار مي كردم به اين فكر مي كردم 
كه در فرصت مناس��بي در رش��ته معماري ه��م ادامه 
تحصيل بدهم و در واقع هم معم��اري انجام بدهم و هم 
مجسمه سازي. فكر من تا اينجاي داستان اين بود؛ چون 
خيلي براي معماري زحمت  كش��يده بودم و در آس��تانه 
پذيرش در مدرسه معماري هاروارد بودم. بعد از اتمام دوره 
معاصرسازي اس��طوره نزد آقاي تناولي در استوديوشان 
رفتم، در خاطرم هست صداي چكش، فرز و جوشكاري 
در هوا پيچيده بود. آقاي تناولي در گوشه  كارگاه مشغول 
ساخت يك هيچ مومي بودند. آنقدر سروصدا زياد بود كه 
داد مي زديم تا صداي مان به همديگر برسد. گفت با موم كار 
كرده اي؟ گفتم نه؛ گفت قالب گرفته اي؟ گفتم نه؛ گفت با 
فرز كار كرده اي؟ گفتم نه؛ گفت جوشكاري چطور؟ گفتم 
نه؛ گفت پرداخت كرده اي؟ گفتم نه؛ گفت جواهرسازي 
چطور؟ گفتم نه! گفت بيا برويم حياط. تصورم اين بود كه 
مي خواهد عذرم را بخواهد. گفت: تو همه كارهايي را كه 
ازت پرسيدم انجام داده اي، گفتي نكردم؛ در حالي كه انجام 
داده اي، منتها با ابزاري ديگر. به  هر حال مي دانم كارهاي 
منير را تو برايش مي سازي. چرا به من نگفته بودي؟ من در 
مصاحبه اين را گفته بودم ولي به خود ايشان نگفته بودم. 
جواب دادم مي خواستم به  خاطر خود من باهام همكاري 
كنيد. گفت از  فردا س��ه روز آزمايشي بيا اينجا؛ اگر هر دو 
خوش مان آمد ادامه مي دهيم. قبول كردم. اين شد كه من 

همكاري ام را با آقاي تناولي آغاز كردم.
به مدت دو سال از پنج سال همكاري با منير را به صورت 
دو شيفت كار مي كردم، از هشت تا دو و نيم بعدازظهر براي 

منير و از ساعت سه تا ده شب براي آقاي تناولي.
بعد از مدتي همكاري با آقاي تناولي و منير، مي خواستم 
تصميم بگيرم مجسمه سازي يا معماري را ادامه دهم يا 
هر دو را. يك روز آخر وقت از آقاي تناولي پرسيدم كه بين 
مجسمه سازي و معماري يا انتخاب هر دو، مردد م. ايشان 
گفت من هم يك دوره اي كه سن وسالم كم بود، بين اينكه 
ويولونيست بشوم يا مجسمه س��از، مردد بودم؛ ولي آخر 
فهميدم كه بايد يكي شان را انتخاب كنم و بنابراين تصميم 
گرفتم مجسمه س��از ش��وم. آن روز به يكي از مهم ترين 
جواب ه��اي زندگي ام رس��يدم؛ اين يك��ي از مهم ترين 
تصميم هاي زندگي ات هست كه خودت بايد بگيري. بعد 
با يك حالت خاص و استادانه مرا در آغوش گرفت و گفت: 
ولي من از تو در اينجا خيلي راضي هستم. از درِ استوديو 
كه بيرون آمدم گفتم ديگر به ادامه تحصيلم فكر نمي كنم 
و معماري را براي هميشه كنار مي گذارم. همه مي گفتند 
اشتباه مي كني معماري را كنار مي گذاري و مجسمه سازي 
را ادامه مي دهي؛ ولي وجودم مي گفت تصميم درستي را 
گرفته ام. مدتي گذشت، با خود گفتم كه نزد آقاي تناولي 
صناعت را آموختم و نزد منير هم محيطي فراهم شد كه 
ايده هايم را عملي كنم. حالا بايد كسي به من مشاوره اي 
درب��اره ادامه راه بدهد. من پنج س��الي كه براي منير كار 
مي كردم و در واقع شاگردي ايشان را مي كردم واقعا شبي 

چهار ساعت مي خوابيدم و بيست و هشت ساعت در يك 
روز زندگي مي كردم نه بيست و چهار ساعت، آن زمان بود 
كه به اين جمله رسيدم، »براي ساختن زمانه ابتدا بايد زمان 
را طلاق داد« و من زمان را طلاق مي دادم و كار مي كردم. از 
آقاي احسان آقايي كه آن زمان رييس موزه هنرهاي معاصر 
تهران بودند وقت گرفتم. نزدشان رفتم و خيلي با هيجان 
همه  چيز را تعريف كردم. انتظار يك تاييد و نوازش از ايشان 
داشتم. ايشان به من گفتند خيلي  خوب كار كردي ولي اگر 
اين راه را ادامه بدهي تو يك تكنيسين خواهي شد و ما در 
اين مملكت تكنيسين زياد داريم. تا آخر عمرت مي گويند 
كارهاي اين استاد يا آن استاد را ساختي و بقيه استادان هم 
مي آيند و به تو كاري سفارش مي دهند تا برايشان بسازي. 
گفتم خب چه كار بكنم؟ گفت راه خودت را برو! از در موزه 
بيرون آمدم و پي��ش خود گفتم چه بكنم و چه نكنم؟ به 
 نظر من آينه كاري ايراني در بستر هنر معاصر با منير تمام 
مي شود. خيلي از هنرمندان در ايران با آينه كار مي كنند و 
كارشان هم فوق العاده است و من هم احترام زيادي براي 
تك تك آنها قائلم؛ ولي من دنبال حرف جديدي بودم، نه 
نسبت به منير فرمانفرماييان، بلكه نسبت  به هر هنرمندي 
كه با آينه  كار مي كند؛ نسبت به ميكل آنجلو پيستولتو، 
آنيش كاپور، اولافر اليسون، تيمو ناصري و ديگران. آنجا بود 
كه اين فكر سراغم آمد كه تجربه شخصي خودم را با آينه، 
تبديل به يك نمايشگاه كنم. »براي درست ديدن آينه، بايد 
از پشت به آن نگريست«؛ چيزي كه من اولين بار به شكلي 
متفاوت در زندگي ام با آينه ميز آرايشي مادرم تجربه كرده 
بودم. همان طور كه گفتم در تخيلم پشت آينه مي رفتم و از 
روبه روي آينه با مادرم همذات پنداري و صحبت مي كردم.

    چرا آينه اينقدر دير در كار شما نمود پيدا كرد؟
 به  خاطر اينكه درگير تحصيل و ادامه تحصيل بودم؛ ضمن 
اينكه سوداي هنرمندِ مجسمه ساز شدن در سر نداشتم، 
من مي خواستم يك مهندس معمار شوم كه كار هنري 
هم مي كند؛ ولي يكجا تصميم گرفتم كه سرنوشتم را به 

هنر گره بزنم.
    شما معتقديد براي درست ديدن آينه بايد از 
پشت به آن نگريست. تفاوت رو و پشت آينه از 

ديد شما چيست؟
آينه به  نظر من متريالي است كه دو رو دارد؛ روي آن  سطحِ 
روبه رو را به تصوير مي كشد و پشت آن روي ديگري از آينه 
است. تفاوت در چيست؟ تفاوت از نظر من بين واقعيت و 
حقيقت است. شما موقعي كه روبه روي آينه مي ايستيد، 
داريد خودتان و زيست  جهان تان را مي بينيد و همه  چيز 
به طور واضح بازنمايي مي شود. ولي وقتي پشت آينه را نگاه 
مي كنيد، يك سطح ماتِ رنگ  شده را مي بينيد، من شما 
را دعوت مي كنم كه به درون خودتان و به درون آينه نگاه 
كنيد. شما وقتي آينه را برمي گردانيد، ديگر خودتان را در 
آن نمي بينيد. اين يك دعوت استعاري است، يك اتفاق 
روايي است؛ من شما را دعوت مي كنم به انديشيدن نسبت 

 به هر دو  وجه پديده.
    اين روايتي را كه مي گوييد بيشتر مي شكافيد؟ 

ربط بين آينه  و  روايت چيست؟
براي م��ن »آينه از روايت تبعيت مي كن��د«. چرا اين را 
مي گويم؟ به  خاطر اينكه من يك دستگاه فكري دارم كه 
خودم ابداعش كرده ام و سه  شاخصه دارد؛ روايت، تكنيك 
و متريال. اين دس��تگاه فكري چگونه عمل مي كند؟ به 
عنوان مثال در نمايشگاه »آينه« باعث مي شود كه من هر 

چيزي را كه مربوط به پشت  و رو هست، وارد اين دستگاه 
فكري  كنم و با اين سه شاخصه، يك اثر هنري خلق كنم. 
مثال مي زنم. نوار موبيوس، نواري اس��ت كه شما از يك 
نقطه اي به درون آن مي رويد و از نقطه اي ديگر به بيرونش 
مي رويد و به نقطه اول برمي گرديد. فنر يا اسپيرال، حبس 

و آزادي، مرگ و زندگي، همين حالت را دارند.
 اثر هنري لوچيو فونتانا براي من همين حالت را دارد. يك 
بوم مونوكروم است كه با شكافتنش، مخاطب را دعوت 
مي كند تا درون آن نقاشي را هم ببيند. شكافي است كه 
از پشت روي اين اثر هنري ايجاد شده است. شما از رو به رو 
به درون آن مي انديش��يد. همه و همه اينها وقتي وارد 
دستگاه فكري من مي شود تبديل به جسميت مي شود، 
يعني گذار از تجريد ذهن من به عينيت و اين گونه روايت 

به وسيله آينه تبديل  به اثر هنري مي شود.
    اين  دستگاه  فكري از كجا  آمده است؟

 از دستگاه موسيقي ايراني. چگونه؟ پدرم هادي منتظري 
نوازنده بنام كمانچه اس��ت. وقتي در يك مجلس با آقاي 
شهرام ناظري يا آقاي محمدرضا شجريان مي نشست، يك 
دقيقه با اين استادان صحبت مي كرد و بعد به همراه آنها 
يك بداهه نوازي فوق العاده درست و بدون نقصي را انجام 
مي داد. اين بر اس��اس رديف موسيقي دستگاهي شكل 
مي گيرد و يك ديسيپليني دارد. من هم هميشه به  دنبال 
اين بودم كه براي خودم يك دس��تگاه و يك ديسيپليني 
درس��ت كنم كه تكثر ايده هايي را كه از زيس��ت جهانم 
دريافت مي كن��م از اين فيلتر عبور بدهم و به يك عصاره 
درس��تي كه از نگاه خودم اسمش را اثر هنري مي گذارم، 
تبديل كنم. اين دس��تگاه فكري يك خاصيت ديگر هم 
دارد، جلوگيري مي كند از اينكه من به عنوان يك هنرمند 
معاصر، هنرمند تكراركننده باش��م. به عنوان مثال آقاي 
تناولي استاد من هستند و خيلي چيزها از ايشان آموختم و 
هميشه آثارشان ماندگار خواهد بود. ولي امروز همان طور 
كه از يك اس��تاد مي آموزم بايد بتوانم آن استاد را هم نقد 
كنم. من فكر مي كنم اين ديگر راه حل درس��تي در هنر 
نيست كه يك هيچ را روي صندلي بگذاريم، يك هيچ را 
چپ يا راست يا زير صندلي و بعد دو هيچ را روي صندلي، 
چپ، راست، پايين و... امروز تكرار يك ايده نه در بازار هنر 
جايگاهي خواهد داشت و نه در گفتمان هنر. اين دستگاه 
فكري من جلوگيري مي كند از تكرار مكرر ايده. موضوع 
نمايش��گاه آينه )MIRROR(، آينه نيست؛ معناي دوم 
آينه است. معناي اول آينه در فرهنگ لغت يعني سطحي 
كه منعكس كننده است و شما خودتان را در آن مي بينيد؛ 
ولي معناي دومش يعني وارونه كردن )Reverse( . شما 
در هر نرم افزار مهندسي كه مي خواهيد تصويري را در دو 
بعد يا سه بعد وارونه كنيد آن را با دستور mirror انجام 
مي دهيد. حتي خود اسم اين نمايشگاه هم يك چالشي با 
كلمه »آينه« برقرار كرده است. اين موضوع در اين نمايشگاه 
تمام مي شود و من نمي خواهم تا آخرِ عمر ايده روي آينه 
و پش��ت آينه را دنبال كنم. موضوع نمايشگاه بعدي من 
»سيمرغ« اس��ت. در نمايشگاه »سيمرغِ« من، بر خلاف 
نمايشگاه »آينه«، تكنيك جايگاه بسيار بيشتري را دارد 
تا روايت و متريال، چون در موضوع سيمرغ روايت، روايت 
من نيست؛ يك بازخواني است از ادبيات فارسي و موضوع 
س��يمرغ كه در ادبيات ما نماد وحدت است و سي پرنده 
از تع��دادي زيادي پرنده به وعده گاه قله قاف مي رس��ند 
و ندا مي آيد كه خود ش��ما سي پرنده، سي مرغ هستيد. 
هميشه در ادبيات ما شعراي مختلف از سيمرغ به عنوان 
استعاره اي از وجداني جمعي متشكل از 30 پرنده اي كه 

در جست وجوي حقيقتند، ياد مي كنند. 
در وضعيت شبكه اي، گونه اي جديد از عامليت سياسي به  
وجود مي آيد: دموكراسي بدون نماينده! مجمع معاصر، 
سيمرغ، نه يك مجمع پيشامدرن است و نه يك جامعه 
مدرن، بلكه مظهري اس��ت از وجدان جمعي، جايي كه 
هر يك از اعضاي آن جمع از صدايي منفرد بهره مي برند. 

در چني��ن جامعيتي، پديده »خود انتش��اردهي« به 
حالتي از نشر جهاني بدل مي شود كه در آن هر انساني 
داراي حقوقي يكسان براي اشاعه افكار و خواسته هاي 
خود است. در اين وضعيت، آگاهي تبديل به يك تعمق 
جمعي مي شود و در نتيجه مي تواند تحت عنوان »تفكر 

اجتماعي« نيز شناخته شود.
من بر اين باورم كه اگر سيمرغ امروز به مثابه امر معاصر 
بازخواني ش��ود، بايد آينه بشود؛ چرا؟ چون امروز »خود 
انتش��اردهي« )Selfcasting( جاي  »انتش��اردهي 
جمع��ي« )Broadcasting( را گرفته اس��ت؛ چرا؟ 
چون اينستاگرام، فيس بوك، لينكدين و... وجود دارند. 
همانقدر كه من و شما زمان پخش )Airtime( داريم، 
رييس جمهورها و ورزش��كارها و سلبريتي ها هم همان 
قدر Airtime دارن��د. ديگر ما منتظر نخواهيم ماند تا 
ساعت پنج بعدازظهر بشود تا سي ان ان و بي بي سي را باز 
كنيم و ببينيم چه مي گويند؟ همان لحظه ممكن است 
يك نفر در خيابان يا در جايي ديگر يك حركت سياسي 
انجام دهد و يك انقلاب و يك جنبش يا يك شعار جهاني 
درس��ت كند؛ چون همه  جاي دنيا همزم��ان دارند او را 
مي بينند؛ اين ديگر نامش Broadcasting نيس��ت؛ 
بلكه Selfcasting است. و به  همين علت در نمايشگاه 
بعدي ام سيمرغِ هاي من، آينه مي شوند و هر كدام از ما با 
بازنمايي تصويرمان در مجسمه ها يك دانه از آن سي مرغ 
خواهيم بود. آينه به  همين خاطر است كه به زعم من از 
روايت تبعيت مي كند. من دنبال آينه كاري ايراني نيستم. 
آينه براي من يك روايتي را به نوع هاي مختلف بازخواني 
 )Motto( مي كند. من براي هر نمايشگاهم يك شعار
دارم و ي��ك بياني��ه )Statement( . بيانيه را خواهش 
مي كنم كه يك استاد و پژوهشگر مثل دكتر نشيد نبيان 
برايم بنويسد، شعارِ نمايش��گاه را خودم مي نويسم. در 
نمايش��گاه اولم گفتم در كنار بيانيه آن، يك ش��عار هم 
به مخاطب بدهم تا از نمايش��گاه كه بي��رون مي رود در 
ذهنش بماند. شعار اين نمايشگاه اين بود، »براي درست 
ديدن آينه، بايد از پشت به آن نگريست.« شعار نمايشگاه 
سيمرغ چيست؟»سيمرغ، هم انديشي اجتماعي« .تمام 
مجسمه هاي سيمرغ من از سي پرنده تشكيل مي شود 
كه اجتماع اين سي پرنده يك پرنده را تشكيل مي دهند. 
از آنجا كه سيمرغ به آينه تبديل مي شود، ما هم خودمان 

را در اين مجسمه ها  بازخواني مي كنيم.
ادامه  در صفحه 6

Shihan Dissanayake

    آين�ه به نظر من متريالی اس�ت ک�ه دو رو دارد؛  
روی آن  س�طحِ روبرو را به تصوير می کشد و پشت 
آن روی ديگری از آينه اس�ت. تفاوت در چيست؟ 
تفاوت از نظر من بين واقعيت و حقيقت است. شما 
موقعی که روبه روی آينه می ايستيد، داريد خودتان 
و زيس�تْ جهان تان را می بينيد و همه چيز به طور 
واضح بازنمايی می شود. ولی وقتی پشت آينه را نگاه 
می کنيد، يک سطح ماتِ رنگ شده را می بينيد، من 
شما را دعوت می کنم که به درون خودتان و به درون 

آينه نگاه کنيد. ش�ما وقتی آينه را برمی گردانيد، 
ديگر خودت�ان را در آن نمی بينيد. اين يک دعوت 
استعاری اس�ت، يک اتفاق روايی است؛ من شما را 
دعوت می کنم به انديشيدن نسبت  به هر دو وجه 

پديده.
    در وضعيت ش�بکه ای، گونه ای جديد ازعامليت 
سياسی به  وجود می آيد: دموکراسی بدون نماينده! 
مجمع معاصر، س�يمرغ، نه يک مجمع پيشامدرن 
اس�ت و نه يک جامعه  مدرن، بلکه مظهری است از 

وجدان جمعی، جايی که هر يک از اعضای آن جمع 
از صدايی منفرد بهره می برند. 

    در چنين جامعيتی، پديده  ی »خود انتشاردهی« 
به حالتی از نش�ر جهانی بدل می ش�ود که  در آن 
هر انس�انی دارای حقوقی يکس�ان برای اش�اعه  
افکار و خواسته های خود اس�ت. در اين وضعيت، 
آگاهی تبديل به يک تعمق جمعی می ش�ود، و در 
نتيجه می تواند تحت عنوان »تفکر اجتماعي«  نيز 

شناخته شود.
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ادامه از صفحه 5

    آيا اين نگره شما كه مبتني بر نگريستن به پشت 
آينه اس�ت و نه درون آن، باعث تهي شدن آينه از 
دلالت هاي هميشگي آن نمي شود؟ اين رويكرد به 
عنوان مانعي بر سر مولفه هاي هميشگي زيبايي 

شناختي آينه عمل نمي كند؟
هم تهي مي كند و هم تهي نمي كند. اين بس��ته به نوع 
نگرش شما به  عنوان مخاطب آثار من دارد. من مي گويم 
اين رواي��ت زندگي من اس��ت؛ روايتي كه م��ن در اين 
مجموعه، با اين بيانيه و با اين شعار به مخاطبم مي گويم 
و چون از متريال آينه استفاده مي كنم، شما به هر روش 
و با هر لنزي كه به اين آثار نگاه كنيد آن خوانش شما هم 
درست است. من اصلا خود را جزو آن دسته از هنرمنداني 
نمي دان��م كه بگويم فقط از لنز من ب��ه آثارم نگاه كنيد، 
چون آينه را خيلي بالاتر و بزرگ تر از اين مي دانم كه براي 
مخاطباني كه اين متريال برايش��ان عزيز شده بخواهم 
خط  مشي تعيين كنم. خير، اين روايت من است و مخاطب 

من به هر شكلي كه آن را بازخواني كند درست است.
    ارزش ه�اي مفهوم�ي آينه در كار ش�ما دقيقا 
چيست؟ آيا در جهت رسيدن به نوعي مينيماليسم 
است كه در پيوندي مدام با هنرهاي مفهومي قرار 

دارد؟
 من به ط��ور كلي معتق��دم، در هنر معاصر، م��ا ديگر از 
جنبش ها و سبك ها پيروي نمي كنيم و هيچ هنرمندي 
هم ديگر جنبش و سبك جديدي را به وجود نمي آورد. 
ولي اگر بخواهم جواب سوال ش��ما را دقيق تر بدهم، در 
برخي آثارم مي توانم آنها را پست مينيماليسم بدانم، نه 
مينيماليسم. درواقع آنها را بيشتر از آنكه هنر مفهومي 
 Narrative بدانم، هنر روايي )Conceptual Art(

Art(( مي دانم.
    آين�ه به عنوان ي�ك ماده خاص هن�ر معاصر، 
بدون شك در خود حاوي اشارات متافيزيكي است 
كه در فرهنگ ايراني ريش�ه در حكمت استعاري 
و ادبيات فارس�ي دارد و از همين نگره هميشه با 
مفاهيمي چون شفافيت، روشنايي، پاكي و صداقت 
همراه بوده. آيا اين اشارات براي شما اهميت دارد يا 

به اين اشارات توجه داشته ايد؟
مطمئنا وقتي به آينه نگاه و با آن يك كار خلاقانه مي كنيد، 
اين مفاهيم در هر جاي دنيا كه باشيد ناخواسته مدنظر 
قرار مي گيرد؛ ولي من معتقدم ب��ه عنوان يك هنرمند 
معاصر زبان م��ادري )Mother Tongue( دارم؛ ولي 
مكان مادري )Mother Land( ندارم. اين به اين معنا 
نيست كه من ايراني نيس��تم؛ من با افتخار ايراني ام ولي 
در هنر معاصر اگر بخواهم كارم را در س��طح بين المللي 
مطرح كنم نبايد آن را به زيبايي  شناسي و قواعد و قوانين 
هندس��ي و هر چه كه به جغرافياي من مربوط مي شود، 
الزاما محدود كنم. بازار هنر معاصر، موزه هاي هنر معاصر 
و مخاطبان هنر معاصر، خوانش هاي مختلفي دارند كه 
من فكر مي كنم اين خوانش ها خيلي بزرگ تر از اين است 

كه هنرمند بخواهد خودش را وابسته به جغرافيا كند.
    البته امروز در بين هنرمندان معاصر افراد موفقي 
داري�م كه جغرافياي ش�ان را بازخواني و بازنمايي 

مي كنند...
من خودم را جزو آن دس��ته قرار نمي دهم. من در زندگي 
شخصي ام زبان مادري ام فارسي است؛ ولي در كارم از يك 

 زبان جهاني تبعيت مي كنم.
    در تفكر عارفانه ايران�ي تصوير در آينه، وهمي 
بيش نيس�ت يا همان طور كه بيدل دهلوي )شاعر 
آينه ها( بيان كرده،  وجود جسم و تصويرِ آن، وهم 
و خيالي بيش نيس�ت. آيا به اين تلقي از آينه هم 

فكر كرده ايد؟
نه، من به اين دلالت توجهي نداشتم؛ ولي اگر بخواهم 
از شعرا يا نويسندگان ايراني كسي را نام ببرم كه تحت 
تاثيرش بوده ام و از مطالعه نوشته هايش لذت مي برم، 
پرويز شاپور است و كتاب »كاريكلماتور«اش. عباراتي 
از اين كتاب را ب��راي براي تان نقل مي كنم كه خيلي 
برايم جذاب است: »آينه اي كه عقب عقب كار مي كند، 
تصوير گذشتگان را نشان مي دهد«، »تصويرم آنچنان 
با من قهر كرده اس��ت كه وقتي برابر آينه مي ايستم، 
پشت س��رش را هم نگاه نمي كند«، »وقتي برابر آينه 
غبار گرفته مي ايستم، لباسم را گردگيري نمي كنم«، 
»ماهي در آن  سوي آينه آب، زندگي مي كند« و »عمرم 
در برابر آينه اي گذشت كه تصويرت را در آن جا گذاشته 
بودي«. من احترام مي گذارم به تمام شاعراني كه در 
آثارش��ان از آينه اس��تفاده كرده اند؛ ولي پرويز شاپور 
خيلي براي من معاصرتر است و به روحيه و طرز فكر 

كردنِ من نزديك.
     مخاطب محوري يكي از ويژگي هاي شاخص آثار 
شماست. آيا موافق اين برداشت هستيد كه كاربرد 
عنصر ريتم و تكرار و ايجاد توهم در آينه ها، تلاش 
ش�ما براي رسيدنِ بيشتر به اين مخاطب محوري 

است؟
 تلاش من اين نيست؛ ولي اين اتفاق مي افتد. آينه وقتي 
برش هاي زيادي مي خورد، چه در قالب هندس��ه ايراني 
و آينه كاري ايراني و چه در قال��ب نگاه من، آن را روي هر 
س��طحي بگذاريد هم چشم نواز مي شود هم چشمگير و 
اين ذات آينه است. كاري نيست كه فقط من با آينه بكنم، 

هركس ديگري كه با آينه كار كند اين اتفاق مي افتد.
    از چگونگي شكل گيري نمايشگاه تان در گالري  

هلر بگوييد...
موقعي كه تصميم گرفتم نمايشگاه انفرادي خودم را 
برگزار كنم، انبوهي از ايده ها در ذهنم بود. من از طريق 
پويا صيادي دوست زمان نوجواني ام با دايي ايشان استاد 
نيكزاد نجومي آشنا شدم و از ايشان راهنمايي خواستم 
كه چطور مي توانم در بستر هنر معاصر ايده خودم را در 
زمان، مكان و شرايط درستي ارايه كنم؟ اين را بگويم 
كه من بعد از صحبتم با آقاي آقايي، تصميم گرفتم كه 
ديگر تكنيسين نباشم و هنرمند باشم. صحبت با استاد 
نجومي به اينجا رسيد كه ايشان به من گفتند تو كارهاي 
زيادي مي كني كه همه شان هم خوب است؛ ولي اگر 
من اين كارها را به يكي از دوس��تانم كه در صحنه هنر 
هست نشان دهم مي گويد اين جوان بااستعدادي است؛ 

ولي در هيچ  چيزي عميق نشده است. اين را كه شنيدم، 
گفتم پس من يك ايده را انتخاب مي كنم و همان را به 
سرانجام مي رسانم. ايده »آينه« را انتخاب كردم؛ چون 
برايم خيلي عزيز بود. نمايشگاه »آينه« را آماده كردم. از 
ايشان خواستم برايم در يك گالري وقت بگيرند، ايشان 
گفتند بهترين كس��ي كه مي تواند تو را به دنياي هنر 
معرفي كند، دوست قديمي من خانم ليلا هلر است كه 
بيشتر از چهار دهه در عرصه هنر فعاليت حرفه اي دارد و 
اگر قبول كند عالي است. از آشنايي من با آقاي نجومي تا 
به نتيجه رسيدنِ قرارداد من براي همكاري با گالري ليلا 
هلر، چهار سال زمان برد؛ يعني من به  عبارت  ديگر چهار 
سال پشت درِ اين گالري صبر كردم و در اين چهار سال با 
هيچ گالري ديگري درباره كارهايم صحبت نكردم؛ فقط 
به  ناچار چند ت��ا از آثارم را فروختم تا مخارج زندگي ام 
را تامين كنم و ب��اورم را دريك جمله اين گونه مطرح 

مي كنم: »هدف، مسير را كوتاه مي كند«.
 در همين زمان پروژه همكاري با خانواده ملكي )فاطيما و 
اسكندر ملكي( از طريق ليلا ملكي فراهم شد و من براي 
آشنايي با خانواده و پروژه به موناكو دعوت شدم، پروژه اي 
كه قرار بود يك اثر تحويل دهم اما تبديل به سه اثر خيلي 
بزرگ شد. اين سه اثر را من به مدت هشت ماه در دوران 
پاندمي كرونا در جنوب فرانسه در بوليو سورمر ساختم 
و اي��ن مجموعه ش��امل دو اتاق و يك تابل��و از مجموعه 
MIRROR است )MIRROR 11(، نام يكي از اتاق ها 
)Paradox( است كه وقتي داخل آن حركت مي كنيد، 
حركت شما تبديل به حركت آهسته مي شود. يك اتاق 
ديگر هم نامش )Embrace( است و طوري طراحي  شده 
كه وقتي شما داخل آن قرار مي گيريد، تصويرتان شما را 
در آغوش مي كشد. من تا امروز تنها هنرمند ايراني اين 
خانه موزه هستم. وقتي پروژه خانه موزه ملكي را به اتمام 
رساندم، خانم هلر به من گفت كه زمان نمايشگاهت فرا 
رسيده! اين را بگويم كه در اين چند سال خانم هلر زحمات 
زيادي كش��يدند و ما خيلي چيزها را با هم جلو برديم؛ از 
ابعاد كارها و نوع نگاهِ من به يكسري مسائل در كار و اينكه 
در صحنه بين المللي هنر چه تغييراتي در آثار ايجاد كنم 
تا هم در بازار هنر و هم در ارايه آثارم موفق باشم. خلاصه 
بعد از اين چهار سال نوبتم شد تا با اين گالري همكاري ام 
را آغاز كنم. بسيار تجربه گرانقدري بود. هر هنرمند جواني 
يك رويا و آرزويي براي شب افتتاحيه نمايشگاهش دارد. 
من هم به  جهت اينكه آدم روياپردازي هستم، روياهاي 
بزرگي در س��ر داش��تم و به  جرات مي گوي��م ده ها برابر 
روياهايم برآورده ش��د. خيلي از اين نمايشگاه استقبال 
شد، قرار بود اين نمايش��گاه يك ماه داير باشد كه خانم 
هلر تصميم گرفتند اين آثار به مدت شش ماه در گالري 
بماند. آثار اين نمايشگاه با اضافه كردن هشت اثر ديگر، 
كامل تر خواهد شد تا اينكه پرونده مجموعه آينه بسته 
ش��ود و ما به مجموعه سيمرغ بپردازيم. من يك قرارداد 
پنج ساله انحصاري با گالري هلر دارم. تجربه فوق العاده اي 
ب��ود و آن را براي هر جوان ديگري آرزو مي كنم. مطمئنا 
ما در مملكت مان هنرمندان بسيار شايسته اي داريم كه 

سكوهاي موفقيت تمناي حضور قدم هاي آنها را دارد.
    از رهگذر تجربيات تان در بس�تر هنر معاصر به 

مانيفست مشخصي هم رسيده ايد؟
 اگر ما براي هنر معاصر يك چارچوب و ديسيپلين در نظر 
بگيريم، چهار قسمت اصلي مي تواند داشته باشد: آموزش، 
تحقيق، تمرين و گفتمان. خودِ گفتمان از س��ه قسمت 
تشكيل مي شود: نقد، تئوري و تاريخ. من فكر مي كنم اگر 
يك هنرمند معاصر در اين چهار مبحث اصلي فكر كند 
و به توليد اثر بپردازد، در جريان هنر معاصر حضور دارد. 
نسبت به نوع توليد اثر هنري اش و پاسخي كه به بازار هنر 
دارد و نس��بت  به گالري اي كه آن هنرمند را به آرت فرها 
و موزه ها و بي ينال ها مي برد، هنرمند مي تواند تاثيرگذار 
باشد. يك موضوع خيلي مهم ديگر هم هست و آنكه سه 
مرحله وجود دارد تا يك هنرمند به درجه بالايي برسد؛ 
مرحل��ه اول Pre Branding اس��ت؛ مرحل��ه اي كه 
هنرمند زيرساختِ خود را درست مي كند. مرحله بعدي 
مرحله Brand Building است؛ مرحله اي كه هنرمند 
توس��ط گالري اش حائز يك هويت بين المللي مي شود. 
اين مرحله مستلزم برپايي نمايشگاه انفرادي، گروهي، 
حضور در آرت فرها، ن��گارش نقدها، انجام مصاحبه ها و 
حضور مجموعه داراني است كه آثار هنرمند را خريداري 
مي كنند و اصطلاحا عقبه )Provenance( آثارش را 
تشكيل مي دهند. اين مرحله را هم كه  پشت سر بگذارد 
 Post كه مطمئنا دوره طولاني تري خواهد بود، وارد مرحله
Branding مي شود؛ يعني موقعي كه هنرمند به دوره 
استادي رسيده و اين مرحله به عقيده من، زمان مناسبي 

براي حضور هنرمند در حراجي هاست.
مرحله قبلي بس��يار مرحله تخريب كننده اي اس��ت كه 
هنرمند وارد حراجي ها بشود؛ البته به طور استثنايي شركت 
هنرمند در اين مرحله در حراجي ها براي مقاصد خيريه يا 
يك رخداد خاص مانعي ندارد؛ ولي شركت در ريتم هاي 
فصلي حراجي ها مختص مرحله Post Branding است 
كه هنرمند آثارش عقبه خيلي  خوبي بين مجموعه داران 
دارد، در موزه هاي مهم نگهداري مي شود و چندين و چند 
كتاب خوب مرجع از او وجود دارد و هنرمند حائز شرايطي 
اس��ت كه ايده خود را در بازار هن��ر و صحنه جهاني هنر 
مطرح كند. اين مرحله اي است كه هنرمند مي تواند فراغ 

بال بيشتري داشته باشد.
    شما خودتان را در حال حاضر در كدام يك از اين 

سه مرحله مي بينيد؟
كاملا واضح است. من بعد از نمايشگاه انفرادي ام در گالري 
ليلا هلر، وارد وارد مرحله Brand Building ش��دم. 
در تلاش��م با كار خوب، حض��ور در موزه ها و صحنه هاي 
بين المللي هنر، هرچه زودتر البته در زمان مناسب و شرايط 

درست وارد مرحله بعد شوم.
جناب آقاي براتي از جنابعالي و روزنامه اعتماد بابت اين 

مصاحبه تشكر مي كنم. 
در آخ��ر تمايل دارم براي تان تمام ب��اورم كه آن را در اين 
سال ها زندگي كردم و با خود هر روز زمزمه مي كنم، بيان 
كنم: »ذرتي پر بار نباش در مزرعه ذرت؛ زمين مزرعه باش 

يا آفتابي تابان يا ابري پر باران، انتخابش با تو!«

براي درست ديدنِ آينه، بايد از پشت به آن نگريست

مس��عود جان عزيز ي��ار ديرين... 
مدت هاس��ت ك��ه از ت��و دورم، 
مدت هاس��ت كه دلتنگ توام، به 
ياد آن شب هاي روشن كه با جواد 
جان طوس��ي مي نشس��تيم و از 
سينما مي گفتيم و از فيلم نوآر ها و 
بوگي، فولر و فورد و البته هيچكاك 
خودمان. به ياد آن دور دورها وقتي كه داشتي »قيصر« را 
مي ساختي دلم مي خواست كه در كنارت هنگام ساخت 
بودم اما نشد. به ياد خيلي چيزهاي خوب آن موقع ها كه 
ديگر نيست، سينمايي كه سينما بود و فيلم هايي كه زلال 
و شفاف و متعالي و ما را به دنياي تكني كالر مي برد. يادت 
هست روزي كه بعد از نمايش »قيصر« با محمد شهرزاد 
آمديم دفتر آريانا فيلم با تو به گفت وگو نشستيم؟ مي داني 
اين موضوع مال كي اس��ت؟ نيم قرن پيش، گذاشتيم و 
گذشتيم. خوشحالم كه همچنان سرپايي و فيلمسازي، 
ش��نيدم كه فيلم قبلي ات »خون شد« بسيار خوب بوده 

)مثل بيشتر فيلم هايت( و تازگي ها هم »خائن كشي« را 
تمام كرده اي، تحسين مي كنم كه همچنان ايستاده اي. ما 
را از سينما جدايي نيست. زندگي مان است و تو پيشگام همه 
بوده اي. كاش مي توانستم بار ديگر با تو باشم؛ اما بدان هميشه 
دلم آنجاست، پيش تو و در كنار تو در آن اتاق كوچك رويايي 

و مقابل تلويزيون با فيلم »جيب بر خيابان جنوبي«.
اهميت سينماي كيميايي

اما چرا هنوز هم ما بايد مسعود كيميايي را به مثابه يكي از 
مهم ترين و بهترين فيلمسازان خودمان جدي بگيريم؟

اين درست همان پرسشي اس��ت كه رابين وود در كتاب 
خودش درباره هيچكاك كرده بود. او گفته بود دريغ چنين 
پرسشي كه اصولا بايد مطرح شود و افزوده بود اگر بشود واقعا 
سينما را به عنوان هنري مستقل به حساب آورد، به عينه در 
مورد كيميايي مي توان همين خصوصيت را به كار گرفت. 
سينمايش غريزي و فطري است. شايد بتوان گفت سينمايي 
جوش��ان از درون خود او –آن گونه كه ما هميشه منظور 
نظرمان بوده– به همين خاطر درك فيلم هايش )خاصه 

آنچه پيش از انقلاب ساخته( نياز به درك ماهيت تكنيك و 
جوهر سينماي خود كيميايي دارد. كافي است نگاهي داشته 
باشيم به »قيصر« او، مي دانيم كه فيلم ماندگاري است. فيلم 
همه زمان ها كه هيچ وقت كهنه و رنگ باخته نمي شود )مثل 
بسياري از فيلم هاي بزرگ ديگر(. يادم هست اولين نقد را 
بر اين فيلم من در مجله »ستاره سينما« نوشتم با عنوان 
»سينماي ايران تولد يافت« و بعد ديگران به وفور درباره اش 
نوشتند، »قيصر« گرفت و نوع سينمايي ديگر را سبب شد 
و در حقيقت رنسانسي در سينماي از پا افتاده ما ايجاد كرد.

چرا »قيصر« چنين كرد؟ به درس��تي نمي توان پاسخي 
براي اين سوال يافت. شايد آن سوي ديگر سينمايي بود كه 
سال ها بر آن سينما سايه انداخته بود. آنچه قيصر را از آن 
سينماي عامي و متعارف متمايز مي ساخت، نگاه و شكل 
بازگويي نامتعارف فيلمساز بود. درست در زمان و موقعيتي 

مناسب، درست در لحظه اي كه بايد به وقوع مي پيوست.
»قيصر« تكه اي از جامعه بي عدالت، نامردمي و نابرابري ها 
بود. تفاوت قيصر از آنجا ناش��ي مي شد كه قهرمان اين بار 

بيش از آنچه ظاهري و مادي عمل كند، احساسي و دروني 
بود. براي همين هم بود كه شخصيت او به آدم هاي معمول 
بيش��تر نزديك بود تا يك قهرمان ساختگي، به همين رو 
مخاطب خود را در كنار »قيصر« و با او در كش��اكش همه 
اتفاقات مي ديد. نظرم بر اين است در بهترين فيلم كيميايي 
»گوزنها« به خوبي مي توان لحظه هاي احساسي سينمايي 
را ديد، يعني تحقق بخشيدن و واقعي كردن تم و محتواي 
داستان در قالب »سينماي خود كيميايي«، به عبارت ديگر 
به كار گرفتن تكنيكي كه نه تنها تماشاگر را وا مي دارد آنچه 
را روي پ��رده در هر لحظه مي گذرد »ببيند«، بلكه كاري 
مي كند كه جلوه و تجسم واقعي آن لحظه خاص را در همان 
لحظه تجربه و احساس كند. اين را بگويم كه من هنوز هم 
از هواخواهان سينماي كيميايي هستم و طرفدار نوع نگاه 
و فكر و انديشه او... جذابيت مسعود جان كيميايي در اين 
نكته نهفته است كه مي تواند همچنان هم منتقدان قديمي 
را با فيلم هايش و نوع نگاهش ارضا كند و هم منتقدان جوان 
امروزي را به تحسين و تعريف وا دارد.  مبارك باشد تولدت...

نگاه - 1

به بهانه هشتاد سالگي خالق »گوزنها«

جذابيت هاي پنهان سينماي كيميايي

در اواي��ل دهه ش��صت و ايام نوجواني ام ك��ه خوره فيلم و 
كتاب و مجل��ه بودم روزي پدر كتابي آورد با عنوان معرفي 
و نقد آثار »مسعود كيميايي« كه مجموعه مقالاتي بود كه 
زنده ياد »زاون قوكاس��يان« گردآوري كرده بود با نقاشي 
مس��حور كننده »آيدين« از چهره فيلمساز روي جلدش. 
نگاه نافذ »كيميايي« و البته مق��الات متنوع منتقدين و 
روش��نفكران درباره آثار پيش از انق��لاب او در برهوت آن 
سال ها نشان از اهميت آثار كيميايي داشت. از تنها فيلم بعد 
از انقلابش هم كه توقيف شده بود جز چند عكس چيزي در 
دست نبود. فيلم »تيغ و ابريشم/64« )كه يادداشت كيميايي 
در ويژه نامه جشنواره تنها مجله سينمايي آن سال ها )فيلم( 
نش��ان از حذفيات عمده اي در آن داش��ت( كه آمد فضاي 
خاصي نس��بت به فيلم هاي آن سال ها داشت با پوستري 
بسيار متفاوت از دستي و تيغي معلق كه رگش را بريده بود 
و البته خيلي زود با چند پوستر تجاري تعويض شد. هرچند 
شخصيت تنهاي بازپرس برايم جالب بود اما »سرب« كه آمد 
چنان جايش را در دلم باز كرد كه »كيميايي« و سينمايش 
برايم بسيار جدي شد. او در مطلبي پيش از جشنواره هفتم 
به اينكه »در سرب به شدت خودم هستم« تاكيد كرده بود 
و هر چند فيلم برمبناي سناريويي مصوب ساخته شده بود 
اما كيميايي چنان با رنگ و سليقه خود آن را منقش كرده 
بود كه تمام اجزايش بوي كيميايي را مي داد. پس از تيتراژي 
كه روي عكس ه��اي آوارگان و مورچگان در حال حركت 
با آن موسيقي س��رد و سنگين مي آمد، سكانس پيوسته 
افتتاحيه فيلم كه از آوار گان منتظر در صف به تدريج به اتاقي 
مي رس��يد كه زنده ياد »جلال مقدم« با مونولوگي پرمعنا 
درخصوص ويژگي هاي افراد منتخب جهت فرستادن به 

سرزمين موعود، دندان دانيال )تارخ( را مي كشد و پرونده 
او را موجه نمي داند و در ادامه اين نما به اتاق مجاور مي رسد 
كه موهاي چند زن را به خاطر شك به تيفوس مي تراشند. 
از اين صحنه هاي پرمعنا و درجه يك در فيلم كم نبود، درد 
دل ها و ضجه هاي مونس و دانيال، كابوس هاي دانيال، اولين 
برخورد نوري خبرنگار با برادر بزرگ ترش در كميساري، 
برخورد و درگيري نوري با مسوول روزنامه وديالوگ هاي به 
 شدت درست و تاثيرگذارش درخصوص برخورد روزنامه ها 
با اتفاقات روز، سكانس هايي كه در بندر مي گذرد و اولين 
برخ��ورد نوري با داني��ال و زنش در مس��افرخانه و... واقعا 
سكانس هاي ماندگار فيلم بسيارند. جالب اينكه اين فيلم 
در شرايطي نامساعد جنگ و بمباران و نيز در حالي ساخته 
مي شود كه از تيم دوستان ثابت و قديمي كيميايي ديگر 
خبري نيست و اغلب همكارانش چه در پشت و چه جلوي 
دوربين جديد هستند. »هادي اسلامي« پس از حدود يك 
دهه فعاليت در سينما در اين فيلم درخشان ظاهر مي شود 
تا آنجا كه اين فيلم را مي توان بهترين فيلم كل كارنامه اش 
دانست. »امين تارخ«، »فتحعلي اويسي«، »جلال مقدم« و 
البته »فريماه فرجامي« )در سومين همكاري اش پس از خط 
قرمز و تيغ و ابريشم( حضوري به يادماندني دارند و »محمود 
كلاري« با فيلمبرداري فوق العاده و »گيتي پاش��ايي« با 
موسيقي خاص و بسيار موثر همگي تمام تلاش خود را به 
كار مي گيرند. كيميايي يك سال بعد فيلم »دندان مار« را 
درباره تبعات جنگ ساخت. نگاه دقيق و درست او در كنار 
مولفه هاي آشناي سينمايش فيلمي ديدني را رقم زد. ديدن 
اين فيلم و تاثير فوق العاده آن جايگاه »كيميايي« را برايم 
دو چندان ساخت. اين فيلم نيز همانند سرب سكانس هاي 
بسيار تاثيرگذاري دارد كه برشمردن آنها مقاله را طولاني 
مي كند ولي صحنه هاي اولي��ه فراغ مادر در خانه، برخورد 

اول رضا و احمد در مسافرخانه، روبه رويي رضا با آقا جلال 
و ضجه هاي او پس از رسيدن به جنازه آقا جلال و بسياري 
ديگر از چنان غنايي برخوردارند كه واقعا تصور بازي بازيگران 
سخت است. »فرامرز صديقي« پس از تيغ و ابريشم در فيلم 
به اوجي مي رسد كه ديگر در كارنامه اش تكرار نمي شود و 
»گلچهره سجاديه«، »احمد نجفي« و »فريبا كوثري« و 
»فريبرز لاچيني« نيز در اولين همكاري شان با كيميايي 
در اوج ماندگاري هستند. »گروهبان« اين فيلم متفاوت و 
مهجور مانده كيميايي كه به يمن مسوولان وقت درجه ج 
گرفت و در سينماهايي محدود و نامناسب در نوروز روي پرده 
رفت، اما برايم خيلي عزيز است در آن زمان نزديك به ده بار 
فيلم را در سينما ديدم و هر بار مسحور فضاسازي فوق العاده 
آن ب��ودم. فيلمي كم ديالوگ كه بازي هاي درخش��اني از 
»احمد نجفي«، »گلچهره سجاديه«، »ميرمحمد تجدد« 
و »شاهد احمدلو« داش��ت و حال و هواي مرزهاي ايران و 
شوروي را كه تازه باز ش��ده بود به خوبي در دل داستان به 
تصوير مي كشيد. سكانس افتتاحيه فيلم كه بازگشت رستم 
دره كلايه به زادگاهش و مغازه برادرش و اولين برخوردش 
با زنش در چاله تعويض روغني بدون هيچ ديالوگي يكي از 

سكانس هاي برجسته فيلم و سينماي ايران است و فيلم 
»ردپاي گرگ/71« حضور دوباره »فرامرز قريبيان« دوست 
قديمي كيميايي 16 سال پس از »غزل« نقشي ماندني را 
رقم مي زند. فيلمي كه با يك عكس در فضاي برف آلود دربند 
از دو دوست قديمي شروع مي شود. طعم ديدن نسخه اصلي 
و بدون حذفيات فيلم با تصاوير درخشان محمود كلاري در 
جشنواره يازدهم )71( هنوز و هميشه با من است. اين فيلم 
نيز چون دو فيلم قبلي مش��حون از صحنه هايي است كه 
هيچ گاه از ذهن پاك نمي شود. پياده روي رضا و اسب سواري 
او در خيابان انقلاب و ميدان فردوسي در كنار معناي نمادين 
آنها با موسيقي همراه و درجه يك »لاچيني« از ياد رفتني 
نيست. كيميايي خوشبختانه حضورش در سينما ادامه پيدا 
كرد و در هر دوراني سعي كرد تصويري صادقانه از شرايط 
را در فيلم هايش بازتاب دهد و تا امسال كه »خائن كشي« را 
به عنوان سي امين فيلمش آماده مي كند همواره حضوري 
كما بيش موثر دارد اما در اين نوشتار كه در آستانه هشتاد 
سالگي اش مي نويسم، ترجيح دادم كه به چهار فيلمي كه 
در كل فيلم هايش برايم جايگاه ويژه اي دارند، بپردازم و اميد 

به اينكه سايه پر بركتش بر سينماي ايران مستدام باشد. 

درباره »مسعود كيميايي« در آستانه هشتاد سالگي

»ردپاي سواري زخمي بر پرده سينما«

نگاه - 2

اميد جوانبخت

درباره آقاي كيميايي كه همين 
روزها 80 س��اله شد و باشد كه 
بپايد و تا س��اليان بعد از اين از 
بركت وج��ودش ما را بهره مند 
س��ازد، بارها و بارها نوشته ام و 
اگر خدا بخواهد بعد از اين هم 
خواهم نوشت. اما در اين مجال 
كوتاه علاوه بر تبريك مجدد به مناسبت سالروز تولدش 
فقط مي خواهم به يك نكته كوچك اما به زعم خودم 
مهم، در زندگي او اش��اره كنم و آن دركي است كه او از 

زيس��تن دارد. اين درك كه من آن را اراده معطوف به 
حيات مي نامم، سبب شده است او در هشتاد سالگي از 
بسياري از هم نسلان من و حتي جوان ترها بيشتر كار 
كند. اين بي وقفه كار كردن ها و بي اعتنا به خوش آمد 
و بدآمد اين و آن كار خود را ك��ردن و بار خود را بردن 
سبب شده است تا با كارنامه حجيمي از فعاليت هاي 
مردي رو به رو باشيم كه در نوع خود اگر نگويم بي نظير 
دست كم مي توان گفت كم نظير است و تازه اين حجم 
از فعاليت ها از رمان و ش��عر نوش��تن و فيلم ساختن و 
همزمان با اينها يك كارگاه آموزش��ي را اداره كردن و 

در كن��ار همه اينها از حال و احوال رفقا غافل نش��دن 
در جغرافيايي رخ مي دهد كه همه ما مي دانيم در اين 
سرزمين براي ساختن يك فيلم يا چاپ يك رمان بايد 
چه مصائبي را به جان خريد. كيميايي در جايي گفته 
بود اگر نمي توان هيچ كاري كرد همين نمي توان هيچ 
كاري كرد را هم بايد به زبان هنر بيان كرد. در همين ايام 
كرونا كه دل و دماغ هر كاري را از آدم گرفته او مشغول 
كارهاي نهايي آخرين فيلمش است و همزمان به ساخت 
فيلم بعدي فكر مي كند. از شعر هم غافل نيست و آخرين 
رمانش را هم از ياد نبرده. نقاش��ي را هم كه چند وقتي 

است شروع كرده خيلي جدي گرفته است. احمدرضا 
احمدي سطري دارد كه من آن را خيلي دوست مي دارم: 
عمرم كفاف بودنم را نمي دهد. فكر مي كنم اين سطر 
بيش از هر كس ديگري مصداقش همين رفيق قديمي 
احمدرضا احمدي اس��ت و باز فكر مي كنم مس��عود 
كيميايي بي��ش از هر كس ديگري اين جمله نيما را با 
گوش جان شنيده و به همين دليل است كه بي پرواي 
مدح فلان��ي و قدح بهماني اين همه كار مي كند: آنكه 
غربال به دست دارد از عقب كاروان مي آيد. درود بر جان 

تابناكش كه مشرق مهر و معرفت است.

مسعود كيميايي و اراده معطوف به حيات

سيد عبدالجواد موسوي

پرويز نوري



 تجربه 
 شكست 
خورده 

سرانجام شعارهاي مجلس انقلابي 
درخصوص معيشت  با تصويب طرح
 ضد اينترنتي چه خواهد بود؟

 آمار و ارقام درخصوص
  واكنش كاربران فضاي مجازي 
 به تصويب طرح
 »صيانت از حقوق كاربران«

جذابيت هاي پنهان 
سينماي كيميايي

6

 به بهانه هشتاد سالگي
 خالق »گوزنها«

علي احمدوند / آنا2و8

تاريكي تاريخي مجلس
قانونگ��ذاري وظيف��ه 
مجلس اس��ت اما وقتي 
موضوعي با نظر اكثريت 
مردم، در تضاد است نبايد 
در دس��تور كار مجل��س 
قرار گيرد.مردم ما امروز با 
مشكلات عديده معيشتي، 
بيكاري و عدم تناسب درآمدها و هزينه هاي شان 
مواجه هس��تند و حوزه فضاي مجازي هر چند 
خيلي مهم است ولي از نظر مردم، امروز در اولويت 
نيس��ت و بايد موضوعات روز م��ردم در اولويت 
قرار مي گرفت. بنابراين اين طرح صيانت جدا از 
محتواي آن، بايد در زمان ديگري مطرح مي شد.  
اما در خصوص تصويب اين طرح جهت ارجاع به 
كميسيون فرهنگي و خروج آن از صحن علني، 
توجيه منطقي وجود ندارد.   ادامه در صفحه 2

سرمقاله

محمد قسيم  عثماني

مغايرت با قانون اساسي 
رضاييان: طرح صيانت 
از فضاي مجازي عملا 
نوعي مح�دود كردن 
كارب�ران ايران�ي در 

فضاي اينترنت است.
پژوهش��گر ژورناليسم بر  

اين باور است كه در فضاي 
مجازي خيلي چيزها از فضاي واقعي سرچشمه 
مي گيرد. ما چيزي داريم كه نظريه بس��ياري از 
جامعه شناسان در دنيا و ايران بوده كه آن هم بحث 
س��رمايه اجتماعي بر مبناي اعتماد است. مجيد 
رضاييان، استاد دانشگاه و پژوهشگر ژورناليسم، در 
گفت وگو با سايت خبري مدارا، درباره تصويب طرح 
صيانت از فضاي مجازي در مجلس گفت: درباره 
اين طرح و تصويب آن در صحن علني مجلس بايد 
ادامه در صفحه 8 به قانون اساسي رجوع كنيم.  

گفت وگو

مجيد  رضاييان

 سرخ ها زير باران 
 سرود گلات قهرماني

 سر دادند

 يه پرسپوليس
 يه ايران...
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 معلوم شد
 اعتماد به غرب جواب نمي دهد

رهبر انقلاب در ديدار با رييس جمهوري  و اعضاي دولت دوازدهم:
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بلينكن بدون اشاره به شرط گذاري هاي عجيب 
واشنگتن ايران را به وقت كشي در مذاكرات متهم كرد

 در 19 ماه گذشته، بيش از 1000 مهماندار قطار
 با حكم پيمانكاران اخراج شدند

رسانه ها: ايران ديگر به معامله حداقلي رضايت نمي دهد

مقاله اي از سيد محمود كاشاني

ارزيابي يك كارشناس اقتصادي از چشم انداز نرخ دلار

چرا واگذاري اموال دولت  نيازمند مجوز قانوني است؟

گره ها ي كور دور هفتم 
مذاكرات وين

تاوان »سوءاستفاده از كرونا«

 قانون شكني دولت ها  
در مالكيت  خصوصي

ركورد بعدي نرخ دلار كجاست؟
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ضايعه درگذش�ت م�ادر مومن�ه و پرهي�زگار آقاي 
امين زاده موجب تألم و تأثر شديد گرديد. بدينوسيله 
درگذشت ايش�ان را خدمت ش�ما و كليه منسوبان 
تسليت عرض نموده، براي اين بانوي با فضيلت و مومنه 
علو درجات و آمرزش الهي خواستاريم. روح آن مادر 
عزيز در عالم بالا شاد باد. از خداوند مهربان براي شما 

صبر، شكيبايي و پاداش نيكو مي طلبيم. 

جناب آقاي دكترمحسن امين زاده
 سركارخانم مهناز اصغرزاده

طاهره رضازاده- ابراهيم اصغرزاده

جامعه

زمان زيادي است كه براندازان 
به فراس��ت متوجه شده بودند 
تا امي��د و امكان اصلاح و تغيير 
از ط��رق قانون��ي و رس��مي 
وجود داش��ته باش��د مردم در 
سخت ترين شرايط هم در پي 
بهب��ود اوضاع خواهن��د بود و 
مي توانند از طريق بخشي از حاكميت مطالبات خود را 
پيگري كنند و همين معنا اميدبخش و استمرارآفرين 
خواهد بود. چنين مردمي دليلي براي تحركات مخرب 
نخواهند داشت. در عمل هم اين معنا كاملا ثابت شد و 
ديديم كه اكثريت مردم در انتخابات شركت مي كردند 
و راي دهندگان كشور ما در انتخابات هاي رقابتي از نُرم 
جهاني بالاتر بودند. در دو ناآرامي س��ال هاي 96 و 98 
واقعا قاطبه مردم به معترضان نپيوستند كه اگر چنين 
مي شد اساسا اوضاع شكل ديگري به خود مي گرفت. 
اكنون اما خلأيي قابل مش��اهده و قابل لمس است كه 
تعادل و ثبات را مورد خدشه قرار مي دهد. در حال حاضر 

مردم با حاكمان و مسوولان چگونه سخن بگويند و چه 
ابزاري دارند كه خواس��ته هاي خود را پيگيري كنند و 
براي رسيدن به مطلوب ها چه تضميني وجود خواهد 
داش��ت؟  جمعيت زيادي كه در انتخاب��ات گزينه اي 
براي راي دادن پيدا نكردند و شركت نكردند داراي چه 
تصور و تحليلي از وضع موجود هستند؟ نماينده اي كه 
در يك ميدان بي رقيب با حداقل آرا به مجلس راه يافته 
هيچ انگيزه اي براي دفاع از حقوق تمام راي دهندگان 
نخواهد داش��ت. حالا صداي مردم ب��ه جاي اينكه از 
حلقوم چون مدرس��ي در مجلس بي��رون بيايد، به 
جاي اينكه ميهن دوستان و متعهدان و دانشگاهيان 
و عالمان و دلس��وزان سيلي خورده انقلاب و جوانان 
فهيم و روش��نفكر و بي ادعا و ش��جاع )كه قرار است 
نظرات سودمندشان در اينترنت مسدود شود( حرف 
مردم را به گوش ها برسانند، در عوض مدعيان حقير 
ش��بكه هاي ماهواره اي كه با تحريم كنندگان مردم 
ايران ملاقات و از دولت بيگانه ويلا دريافت مي كنند 
خود را صداي مردم جا مي زنند!  ادامه در صفحه 9

جعفر گلابي 

وضع جديد در مقابل مطالبات انبوه مردم 
با سلام و احترام 

طبيعي اس��ت ك��ه در اين 
روزها ذهنيت و توجه ش��ما 
به انتخاب همكاران متمركز 
شده باش��د و كمتر فرصت 
كنيد تا به گزارش هاي ديگر 
بپردازيد. ول��ي واقعيت اين 
است كه طرح مشهور به صيانت... چنان مشكلي را 
براي مديريت شما از همان آغاز ايجاد خواهد كرد 
كه به اين سادگي نمي توان بر آن غلبه كرد. ماجرا 
اين است كه اينترنت به  رغم تمام مشكلاتي كه دارد 
با دو عنصر مهم در هم تنيده شده است؛ اول كار و 
دوم زندگي جاري م��ردم. هر گونه محدوديتي در 
اين زمينه با واكنش مواجه خواهد شد. واكنش ها 
نيز از تش��ديد اعتراضات ميداني گرفته تا خشم و 
بدبيني و حتي فحاشي رخ خواهد داد. ولي به نظر 
من دو واكنش آن بيش از هر چيزي براي دولت شما 

پرهزينه خواهد بود. 
اول، كاهش اميد است. به  رغم همه ناملايمات، حدود 
45 درصد مردم فكر مي كنند كه با آمدن ش��ما وضع 
بهتر خواهد شد. اولين وظيفه دولت افزايش اين تعداد 
اس��ت. همين اميد موتور محرك براي انجام كارهاي 
موثرتر است. پس هر اقدامي كه اين نسبت اميدواري را 
كم كند، به عنوان مانع در راه دولت شما خواهد بود. بنده 
با توجه به تجربياتم با اطمينان مي گويم كه تصويب اين 
طرح به كاهش اميد و اعتماد نسبت به دولت شما منجر 
مي ش��ود. اين ادعا يا فرضيه را مي توان به سادگي و از 
طريق نهادهاي موجود و معتبر نظرسنجي آزمون و تاييد 
يا رد كرد. اين كار ناصواب و سوگيرانه برخي نمايندگان در 
هنگامه آغاز به كار دولت شما، ضربه سنگيني به فرآيند 
اعتمادآفرين به دولت شماس��ت. شايد برخي معتقد 
باشند كه هدف اين طرح محدود كردن نيست. با توجه 

با سابقه طراحان و بي اعتمادي مطلق به آنان و خوشحالي 
زايدالوصف آنان هيچ فرد عاقلي اين ادعا را نمي پذيرد.

دومين واكنش بسيار بدتر است. روند رو به رشد گرايش 
به مهاجرت از كش��ور. نمي دانم كه مشاوران شما اين 
موارد را بازتاب مي دهند يا خير؟ در همين روزهاي اخير 
مطالبي يا اخباري را مي خوانيم يا مي شنويم كه گرايش 
شديدي به مهاجرت عمومي و به طور مشخص نخبگان 
از كشور آغاز ش��ده است. رشد شديد و حتي چند صد 
درصدي يافتن كلم��ات و مفاهيم مرتبط با مهاجرت 
در گوگل نمونه آن اس��ت. ولي ما كه حوصله خواندن 
نوشته هاي افراد محترم و نخبه كشور شامل كارآفرينان، 
پزشكان، جوانان خلاق و... را داريم، با قلبي اندوهناك 
بايد شاهد خالي شدن كشور از نيروهايي شويم كه در 
اينجا آموزش ديده اند، ثروت كس��ب كرده اند و بايد در 
خدمت خود و مردم باش��ند، ولي به علل روشن و قابل 
فهمي نااميد از ادامه كار هستند. كساني كه حتي ثروت 
دارند و كم و كسري مادي ندارند، ولي به لحاظ روحي و 
رواني ديگر كشش لازم را براي ماندن در كشور ندارند. 

اين واكنش حتي از اعتراض هاي خياباني نيز براي اداره 
امور خطرناك تر است، چون از يك سو نااميدي را تشديد 
مي كند، در حالي كه اعتراضات خياباني حداقل نوعي 
كنشگري و فعال بودن را نشان مي دهد. از سوي ديگر 
كشور را از مهم ترين سرمايه اش كه نيروي انساني كارآمد 
است، تهي مي كند و اين بزرگ ترين خسارت سرمايه اي 
اس��ت و بالاخره خروج اين افراد از كشور قطعا با خروج 
شديد سرمايه مالي نيز همراه خواهد شد و يك شوك 
ديگر به قيمت ارز وارد مي كند و چه بسا آن را به 40 هزار 
تومان نيز برساند و شيرازه امور اقتصادي را از هم بپاشاند. 
فراموش نكنيم كه بخش مهمي از رشد قيمت ارز در 2 و 3 
سال گذشته ناشي از تقاضاي اين نوع ارز بود كه به خروج 
سرمايه از كشور منتهي شد و ربطي به ارزش واقعي يا 
قدرت خريد ريال نداشت.  ادامه در صفحه 8

عباس عبدي

جناب آقای رييسی
ياد

صبح پنجش��نبه ب��ا خبري 
سخت و باور نكردني آغاز شد. 
هر چند ش��ب قبل از آن همه 
دوس��تان خواهان دع��ا براي 
ش��فاي محمدس��رور رجايي 
عزيز بودند و از حال نامساعدش 
و اينكه پزشكان از او قطع اميد 
كرده بودند خبر داشتم، اما نمي توانستم باور كنم او كه 
نش��انه صبر و پايمردي بود، اين گونه تسليم ويروس 
كرونا شده است. شايد بسياري رجايي را نمي شناختند 
و اين حجم از پيام هاي تس��ليت و همدردي پرسشي 
در ذهن ش��ان درباره اين چه��ره فرهنگي ناب ايجاد 
كرده  باشد. بي شك درباره او سطور و فصل ها و كتاب ها 
مي توان نوشت و دوس��تانش خواهند نوشت، اما اگر 
بخواهم اين دوس��ت نازني��ن را در يك كلمه معرفي 
كنم بايد او را به معن��اي واقعي كلمه فرهنگي بنامم. 
در نظ��رگاه من چهره هايي كه خ��ود را وقف فرهنگ 
مي كنند ناب ترين افراد هر جامعه هس��تند و برخي 

ويژگي هاي مشترك دارند كه رجايي عزيز واجد تمام 
آنها بود. رفاقت 10 س��اله و نزديك با او به نگارنده اين 
سطور امكان مي دهد كه او را يكي از بي آلايش ترين و 
بي توقع ترين افراد روزگار بدانم. شاعري كه در تعاملات 
خود س��ادگي و صداقت را اصل قرار داده  بود و از هيچ 
كس توقعي براي كمك به فعاليت هاي پرش��مارش 
نداشت. پشتكاري عجيب داشت كه مهم ترين لازمه 
فعالي��ت در عرصه فرهنگ اس��ت، چراكه تنها پيش 
پايش را نمي ديد و افق هاي دورتر را مدنظر داش��ت و 
باورمند بود كه با تلاش و پايداري در يك مسير حتما 
نتايج درخشاني به دس��ت خواهد آمد. بر اين اساس 
پروژه هاي زمان بر را روي دست مي گرفت. پروژه هايي 
كه شايد هيچ كس ديگري ياراي ورود به آن را نداشت. 
مطابق همين روحيه صبورانه ب��ه عرصه هايي ورود 
مي كرد كه پيش از او يا كسي به آن فكر يا جرات ورود 
به آن را پيدا نكرده  بود.  محمدسرور رجايي دغدغه هايي 
مشخص و متعالي داشت و همين دغدغه ها بود كه تمام 

فعاليت هايش را جهت مي داد. ادامه در صفحه 3

مجتبي نوروزي

پرواز راوي روايت همدلي

گيلان

دول��ت تدبير و امي��د در حال 
طي كردن آخرين روزهاست. 
دولتي ك��ه هر چند تحريم ها، 
بلاياي طبيعي و كرونا ويروس 
نفسش را به شماره انداخت اما 
توس��عه محوري را مهم ترين 
هدف خود ق��رار داده بود. در 
اين ميان اگر بخواهيم به يكي از مهم ترين فعاليت هاي 
اين دولت بپردازيم پيشرفت قابل ملاحظه حمل و نقل 
است كه در جاده ها و خطوط ريلي ايران كاملا مشهود 
اس��ت در زماني كه ما تحريم هاي بي س��ابقه، كرونا و 
فشارهاي وحشتناك داخلي را درك مي كنيم، كاركرد 
نس��بتا خوب و افتتاح هزاران پروژه در پنجش��نبه ها 
را ش��اهد بوديم و خوش��حال و سپاس��گزار هستيم.  
همچنين رييس جمهور نيز در هشتاد و ششمين پويش 
تدبير و اميد براي جهش توليد و افتتاح طرح هاي ملي 
ريلي و آزادراهي وزارت راه و شهرسازي اظهار داشت:   
يكي از افتخارات ماس��ت كه از 10 ه��زار و خرده اي 
كيلومتر راه آهن به 14 هزار كيلومتر مي رس��يم، اين 
افتخار بزرگي است. اين باعث افتخار همه مهندسين و 
طراحان ما است. اين مهم به ما نشان مي دهد كه دولت 
در اين زمينه و با به كارگيري متخصصان، توانسته است 
نمره قبولي بگيرد.  ولي حرف ما الان راجع به گيلان 
هميشه پرچالش است؛ سهمش از اين هزاران پروژه 
چه بوده اس��ت؟  استان گيلان با توجه به مسافرپذير 
بودن و نياز ويژه به حمل ونقل هنوز نتوانسته در دولتي 
كه از ش��مال تا جنوب ايران جاده و راه آهن س��اخته 

اس��ت 9 كيلومتر باقي مانده از آزاد راه قزوين - رشت 
در منطقه رودبار را به پايان برس��اند.   آزادراه رشت - 
قزوين 138 كيلومتر طول دارد كه 129 كيلومتر آن 
به بهره برداري رس��يده اس��ت؛ بخش هاي باقيمانده 
اين محور، حدفاصل منجي��ل تا رودبار به طول 11.3 
كيلومتر يكي از مهم ترين گلوگاه هاي ترافيكي در اين 
آزادراه محسوب مي شود كه از اين ميزان 3.1 كيلومتر 
در سال 95 به بهره برداري رسيد و 8.2 كيلومتر آن در 
قالب دو قطعه به طول 3.3 و 4.9 كيلومتر و بهره مندي 
از ۷ دستگاه پل به طول 168۷ متر و 4 دستگاه تونل 
به طول 2831 متر، از زمستان سال 9۷ آغاز و تا الان 
ادامه دارد.  بديهي است در دولتي كه هزاران كيلومتر 
جاده احداث كرده است از نظر تخصصي مشكلي براي 
ساخت اين مس��ير كوتاه نيز نبوده مگر عدم اهتمام و 
دغدغه مندي مس��وولان استاني و كشوري. با نگاهي 
دقيق تر درمي يابيم كه راه آهن تهران- رشت نيز افتتاح 
شده اس��ت اما پس از ش��روع فعاليت، پروژه تكميل 
ايستگاه هاي آن به كندي پيش مي رود تا آنجا كه امروز 
فقط هفته اي دوبار س��وت قطار را در آن مي شنويم.  
قطاري كه اگر هر روز به گيلان سر مي زد شايد بخش 
عمده اي از رفت و آمدهاي اين استان توريست پذير را 
بر عهده مي گرفت.  همين دو موضوع كه از اصلي ترين 
ش��ريان هاي حمل  و نقل براي اين استان است؛ به ما 
نش��ان مي دهد، گيلان نيازمند نگاهي ويژه در دولت 
آينده اس��ت تا همراه با آگاهي از ش��رايط اين استان، 
بتواند در طي كردن قدم هاي توسعه استاني، سريع تر 
ادامه در صفحه 8 و اصولي تر گام بردارد.  

 غزل  لطفي

گلايه از كارنامه دولت روحاني درگيلان
نگاه كارشناس

اين روزها با ش��يوع موج پنجم 
همه گيري وي��روس كرونا در 
محدوده زمان��ي تغيير دولت 
خيلي نمي توان ب��ه پيگيري 
و جدي��ت و پيگي��ري مديران 
كنوني سامانه سلامت حداقل 
در هفته هاي آينده تا راي اعتماد 
مجلس به كابينه رييسي اميد داشت. مهم ترين نقصان 
واكسينه نشدن بيشتر مردم تا پايان دولت روحاني است، 
البته بس��ياري از مردم توصيه هاي بهداشتي را جدي 

نگرفته اند. به هر حال نكته هايي هس��ت كه در شيوع 
گستره كرونا به  طور جدي تر بايد رعايت كرد. هر نفر كه 
در همين تحولات سياسي تغيير دولت در هفته هاي 
آينده مبتلا ش��ود و خداي نكرده جان خود را از دست 

بدهد، همه ما مسووليم. 
1- تس��ريع در واكسيناس��يون همگاني: مس��وولان 
بهداشتي، و شوراي ش��هر به جد پيگير شوند تا همه 
مردم به سرعت واكسينه شوند. شرط ورود به شهرهاي 
توريستي را واكسينه شدن بگذاريد. واكسن كافي البته 
بايد به فوريت تهيه و در دسترس مسوولان بهداشتي 

شهر و اورژانس شهر هاي توريستي قرار بگيرد. 
2- مهماني و شب نشيني هاي هميشگي را لغو كرده،  به 
عيادت بيماران فاميل نرويد. تلفني عذرخواهي كرده و 
حال بيمار را جويا شويد، در ادارات نكات لازم را رعايت 
مي كنند، با فاصله گيري از هم و ماسك زدن )حداقل 
دو ماس��ك روي ه��م و براي همگان( مانع از س��رايت 

كرونا شويد.
3- زيارت اهل قبور در پنجش��نبه ها ت��ا اطلاع ثانوي 
تعطيل شود. كليه مراسم ختم و بزرگداشت يا به صورت 
مجازي يا در فضاي كاملا باز ب��ا حداقل نفرات برگزار 
شود. متوليان مساجد و آرامستان هاي شهر به دقت اين 

محدوديت ها را رعايت كنند. 
4- متاس��فانه عده اي اين خطر را جدي نمي گيرند و 
همچنان براي حضور در مراسم ختم و دادن سرسلامتي 
اصرار دارند و با دادن اعلاميه هاي ترحيم همگاني، انتظار 
خود از دوس��ت و فاميل را براي حضور در مراس��م تازه 
ادامه در صفحه 8 درگذشته شان عنوان مي كنند.  

 مهدي زارع 

مديريت بحران كرونا در موج پنجم 

ETEMADONLINE.COM

خبر   و   بيشتر 
 ويديوها   و گفت و گوهاي 

متفاوت

دولت هر جا كار را منوط به غرب كرد، ناموفق بود

الياس حضرتي - دبيركل حزب اعتماد ملي

مصيبت درگذشت مادرگراميتان را تسليت گفته ، براي 
آن مرحوم�ه غفران و آمرزش الهي و براي ش�ما و س�اير 

بازماندگان صبر و سلامتي آرزومندم.
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